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Aanwezige leden: de heer Aartsen (commissievoorzitter, VVD), de heer Crijns (PVV), 
mevrouw Bromet (GroenLinks-PvdA), mevrouw Welzijn (NSC), de heer Stoffer (SGP), 
mevrouw Hessing-Puts, mevrouw Van den Heuvel-de Grooth en de heer Benhammou 
(namens ambtelijk personeel) en de heer Dronkers (namens de OR). 
 
Aanwezige adviseurs: de heer Oskam (Griffier), mevrouw Penninga (Directeur 

Bedrijfsvoering/Huisvesting van de Tweede Kamer), de heer Nagtzaam (hoofd 
Facilitaire Dienst), mevrouw Wouters (projectmanager renovatie van de Tweede 
Kamer), mevrouw De Geus-Godschalk (projectmanager huisvesting van de Tweede 

Kamer), mevrouw Markus, de heer Harteveld en mevrouw Van Stigt (Namens het 
Rijksvastgoedbedrijf (RVB)). 
 
Griffier: mevrouw Burger 

Adjunct-griffier: mevrouw Van Tilburg  
 
Afwezig met bericht van verhindering: mevrouw Lubbers en de heer Bossenbroek 
(namens het fractiepersoneel). 
 
 
1. Opening en mededelingen 

De commissievoorzitter opent de vergadering en heet iedereen van harte welkom. De 
vergadering is korter dan oorspronkelijk gepland omdat de commissie niet zal spreken 
over het Technisch Ontwerp van het hoofdcomplex. Tijdens deze vergadering wordt de 

bespreking van de uitgangspunten van de dependances vervolgd. 
 
Het lid Welzijn deelt mee dat de heer Six-Dijkstra in haar plaats namens NSC lid zal 

worden van de BBC.  
 
2. Conceptverslag BBC-vergadering 18 april 2024 
Het verslag wordt vastgesteld, met dien verstande dat één zin tekstueel gewijzigd 
wordt.  
 
3. Conceptadvies aan het Presidium inzake uitgangspunten renovatie 

dependances 
Het advies aan het Presidium wordt vastgesteld, met dien verstande dat ook de 
gebruikersstromen tussen de dependances en het hoofdcomplex specifiek genoemd 
worden in het advies. Dit conceptadvies zal worden aangevuld naar aanleiding de 
bespreking tijdens deze vergadering over het Kinderdagverblijf. 

 
4. Uitgangspunten renovatie dependances (vervolg): Kinderdagverblijf 

De commissievoorzitter licht toe dat de BBC wordt gevraagd het Presidium 
richtinggevend advies te geven voor het verder uitwerken van de renovatie van de 
dependances van de Tweede Kamer aan het Binnenhof. In de vergadering van 18 april 
2024 zijn vier van de vijf hoofduitgangspunten voor de renovatie van de dependances 
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besproken. De bespreking van het uitgangspunt kinderdagverblijf is doorgeschoven 
naar deze vergadering omwille van tijdgebrek tijdens de vorige vergadering. 
 
Door de projectmanager huisvesting van de Tweede Kamer wordt toegelicht dat het 

kinderdagverblijf eerder in het hoofdcomplex zat. Bij de verhuizing naar de tijdelijke 
huisvesting is het kinderdagverblijf verplaatst naar een externe locatie in de nabijheid 
van het gebouw B67. Verzoek aan de BBC is om zich uit te spreken over het al dan niet 
opnemen van het programma van eisen voor de Tweede Kamer Campus. Het voorstel 
van het RVB is het handhaven van het kinderdagverblijf op de huidige locatie en het 
daarmee geen onderdeel uit te laten maken van de Tweede Kamer Campus en niet in 
het programma van eisen op te nemen. 

 
Een aantal BBC-leden geeft aan het een dilemma te vinden, zij zien de meerwaarde 
van een eigen kinderdagverblijf in de nabijheid van het Binnenhof. Het instandhouden 

van de huidige locatie betekent, dat die nabijheid verdwijnt. Dat is praktisch gezien een 
nadeel voor (jonge) ouders, ook met oog op voeden e.d. Een kinderdagverblijf dichter 
in de nabijheid van het Binnenhof heeft daarom praktisch gezien de voorkeur van deze 

leden. De BBC constateert dat een eigen kinderopvang tevens als voordeel heeft dat 
Kamerbewoners voorrang hebben en dat er flexibele opvanguren worden aangeboden 
en dat een kinderopvang in of zeer nabij de Tweede Kamer logistiek gezien de voorkeur 
heeft. Tegelijkertijd zien de leden ook de beperkingen van het Staalcomplex en de 
mogelijke kosten die gepaard gaan met de realisatie van een Kinderdagverblijf daar.  
 
Twee leden geven aan met het oog op de veiligheid vragen te hebben bij het 

huisvesten van het kinderdagverblijf in het Staalcomplex. Zij geven aan op dit moment 
vooral de voordelen te zien van het handhaven van de huidige locatie. 
 
De BBC-leden vinden het op dit moment lastig in te schatten waar de behoefte van de 

Kamerbewoners ligt, als het gaat om kinderopvang. Een van de leden suggereert om 
de behoefte te peilen bij de huidige Kamerbewoners.  
 

Het hoofd facilitaire dienst van de Tweede Kamer geeft aan dat het aspect veiligheid 
veranderd is sinds de start van de kinderopvang. Technisch gezien is het mogelijk om 
de kinderopvang intern te huisvesten, maar praktisch gezien heeft dit nog wel haken 
en ogen, zo stelt hij, mede vanwege de strenge regels die gelden voor een 
kinderdagverblijf. Het aantal kinderen op de opvang is sinds de verhuizing naar B67 
(met een kinderopvang die niet in-huis is) erg veranderd, maar het is niet onderzocht 

hoe dit komt.   
 
De commissievoorzitter stelt samenvattend graag meer inzicht te willen hebben in de 
behoefte aan een in-huis kinderopvang. Hij stelt voor de voorgestelde interessepeiling 
te houden onder de huidige Kamerbewoners waarmee onderzocht kan worden of er 

behoefte is aan een in-huis kinderopvang. Het RVB wordt verzocht om in de tussentijd 
de verschillende opties uit te werken en op een rij te zetten: de optie van een in-huis 

kinderopvang, een alternatieve locatie in de nabijheid van het Binnenhof of de 
bestaande locatie. 
 
De BBC geeft na de bespreking aan een waarschijnlijke voorkeur te hebben om het 
kinderdagverblijf wel mee te nemen in het programma van eisen, met inachtneming 
van de uitkomsten van de interessepeiling, met inachtneming van de nabijheid van de 
te realiseren locatie tot het hoofdcomplex, en met inachtneming van de haalbaarheid 

en beperkingen op het gebied van bijvoorbeeld uitvoering, beveiliging en financiën 
(mede gelet op de specifieke eisen die gesteld worden aan een kinderdagverblijf).   
 
5. Rondvraag en Sluiting 
De commissievoorzitter meldt dat het conceptadvies aan het Presidium via de e-mail 
aan de leden zal worden voorgelegd en sluit de vergadering. 


